UNIT 15

INTERNATIONAL TRADE

1. Find the following English word-combinations in text (1) and translate them into Russian.

the pattern of world trade; a benchmark; industrial / industrialized / developed countries; non-oil LDCs (less developed countries); the commodity composition of world trade; primary commodity products; manufactured / processed commodities; engineering goods; road vehicles.

2. Find in the text English equivalents to the following words and word-combinations.

Возрастать в среднем на 8 % ежегодно; доля экспорта в ВНП; возрастать как абсолютно, так и относительно размеров национальной экономики; станы-производители нефти; страны, не производящие нефть / менее развитые страны; экспорт в %  к ВНП; выгоды международной торговли.

3. Give English equivalents for the following. Consult the Economic Dictionary.
TRADE

Торговля / торговать; профессия, ремесло; сделка; обмен; в торговле спад; торговля идет вяло; содействовать развитию  торговли; ограничивать торговлю; возобновлять торговлю; внутренняя торговля; внешняя торговля; свободная торговля; ведущие профессии; профессия, требующая квалифицированного труда; розничная торговля; оптовая торговля; торговый знак; компромисс / альтернатива / выбор; торговец; торговый барьер; межотраслевая торговля.

EXPORT

Экспорт / вывоз; экспортировать; активное сальдо торгового баланса; увеличить экспорт; экспорт товаров и услуг; вывоз капитала; главные статьи экспорта; экспорт фуражного зерна.

IMPORT

Импорт / ввоз; импортировать; импорт капитала; импорт товаров и услуг; облагаемый пошлиной импорт; не вывозимый импорт; товары, запрещенные к вывозу; импортер; ограничивать импорт.

TARIFF
Тариф; пошлина; аннулировать всe тарифные льготы; таможенный тариф; гибкий тариф; тариф наибольшего благоприятствования; устанавливать тариф; включать в тариф / облагать пошлиной; пошлина на ввозимые предметы роскоши; чистые убытки от введения тарифа.

4. Explain in English what is meant by:

interdependence of national economies; an open economy; world trade patterns; the non-oil LDCs; the commodity compositions of world trade.

5. Interpret or extend the following statements.
1. International trade has been playing an increasingly important part in national economics.

2. Events in other countries affect our daily lives much more than they did 20 years ago.

3. World trade is very much organized around the industrialized countries.

4. The increase in the value of fuel exports is due mainly to the dramatic rise in real oil prices after 1973.                                                                                             

6. Find in  text (2) English equivalents to the following words  and  word-combinations.

Наиболее убедительные / слабые аргументы в пользу тарифов; наилучший способ достижения данной цели;  проводить выгодную политику; обходиться чем-либо; провозглашенные доводы (в пользу тарифов) являются ошибочными / ложными; повышать цены; издержки превышают выгоду; тогда и только тогда; вводить тариф; принцип достижения цели; расхождения между издержками общества и частными предельными издержками в самой торговле; причина проблемы кроется не в торговле; чистые социальные издержки; нести потери; образ жизни; кустарное / ремесленное производство; предметы роскоши; дать кому-либо возможность утвердиться; конкурировать на равных условиях с кем-либо; собирать налоговые поступления путем введения тарифов, подоходного налога и налога на товары  

( косвенных налогов).

7. Match the following terms with the correct definition or phrase.
1. A quantitative restriction on the amount or value of a particular good that can be imported into a home country. 


a. tariff

2. The payment of money from the government to producers to encourage production or consumption of a good.


b. GATT

3. Government policies that influence trade through taxes, subsidies, and direct restrictions on imports and exports. 


c. Infant industry argument

4. An international agreement to follow the rules of good behavior by not interfering with trade and by promoting reductions in tariffs.


d. Gains from trade

5. Requires the importer of a good to pay a specific fraction of the good’s world price to the government, thereby raising the price of the good to domestic consumers.


e. Quota

6. Occurs when foreign producers sell abroad at a price      below what it costs to produce the good.


f. Factor endowments

7. When two countries trade and one specialises in production, the country that specialises is made better off, with the other country being  made no worse off.


g. Commercial  policy

8. Administrative regulations that discriminate against foreign goods in favor of  home goods. 


h. Nontariff bariers

9. States that firms acquire technical know-how and lower costs of production only by being in business; because there is learning by doing, government should protect new industries until they can compete on equal terms with more experienced foreign producers.


i. Subsidy

10. The relative amounts of the factors of production a country has.


j. open economy

11. An economy that engages in international trade.


k. net exports

12. The purchase of domestic output by foreigners.


n. imports

13. Exports minus imports.


m. exports

14. Expenditures by country’s citizens on output produced abroad.
l. open economy

8. Complete the text using the words in the box.
retaliation
To impede the flow of goods
The U.S. GNP

Infant industries




Protection


A productive and diverse economy

Tariffs, import quotas, and antidumping laws. 





A trading possibilities frontier
Aggregate demand and equilibrium
Fuel

Import restraints

A closed economy

   International trade plays a significant role in determining world output. However, its importance varies from country to country. The United States, which enjoys _________________________ is the largest exporter in the world, yet trade is a relatively small part _____________. The United States tends to export manufactured goods and to import___________, particularly ___________.                     

     Foreign trade affects a country's equilibrium income. If exports exceed imports, ______________________ will be higher than if the country had ____________.

The basis for trade is comparative advantage - differences in the opportunity costs of producing goods in different countries. Specialization and trade result in ______________which lies to the right of a country's production possibilities frontier. The average incomes will be increased for each of the trading countries. The terms of trade will be determined by supply and demand conditions for each nation's exports.

Despite the advantages of specialization and free trade, barriers are often erected ______________between countries. These barriers include __________________. Various arguments are advanced in support of protectionism. Some argue that ________________ are necessary to protect domestic employment, to protect domestic workers from the computation of cheap foreign workers, and to protect particular  industries. Others seek _______________ for national defense, to support ________________________, and to create diversity in the economy. Most attempts to reduce imports are self-defeating because they result in _______ by other countries.

8. Explain whether the following statements are true or false.

1. __________ When Argentina began to export beef in increasing quantities, U.S. exports fell; this shows that some countries may be made absolutely worse off through international trade.

2. __________As long as the world price of a commodity is below the home country’s equilibrium price, there will be some imports into the domestic market.

3. __________When a tariff is imposed on an import, there is a  transfer of revenue from  the government to producers. 

4. __________During the 1700s, most governments relied on tariffs as their major source of revenue because  tariffs were easy to collect.

5. __________The law of comparative advantage holds without question for the simple two-good, two country case; however it breaks down when there are many goods and many countries.

6. __________Both available technology and factor endowment affect a country’s cost of production.

7. __________Most economists are opposed to tariffs because tariffs interfere with free trade.

8. __________The United States has never  had high tariffs, although import quotas have been imposed  on foreign goods from time to time.

9. __________When quotas are imposed on imported goods, domestic producers are removed from the threat of foreign competition.

10. _________The law of comparative advantage is based on differences in the relative costs of production between countries and has no basis in the productivities of the factors of production. 

9. Choose the right answer and comment on your choice.

1. Which of the following categories of commodities would represent the largest

      percentage of U.S. imports?

          a) machinery and transport equipment
          b) food and live animals
          с) mineral fuels and related materials
          d) chemicals

  2. If a country's net exports equal zero, its equilibrium income will be:
         a) higher than if it were a closed economy
         b) lower than if it were a closed economy

         c) the same as if it were a closed economy
         d) higher, lower, or the same; net exports do not affect income

3. Sitting a maximum on the amount of a foreign good that can enter the country is

     known as:

         a) establishing a tariff 

         b) establishing an import quota 

         c) establishing an export subsidy 

         d) establishing an antidumping law

 4. A protectionist argument that has some economic validity in the short run but not

     in the long run is:

a) protection from cheap foreign labor 

b) protecting domestic employment and jobs 

            c) national defense 

d) diversification for stability

5. The infant-industry argument justifies:

           a) temporary protection for all new  firms 

           b) permanent protection for all new firms

             c) temporary protection for new firms that will have a comparative advantage 

             d) permanent protection for new firms that will have a comparative advantage

6. If the government grants a subsidy on a domestically produced good,

         a) producers increase their level of production
         b) producers are able to operate at some output level other than the most efficient

 c) the subsidy is just like a negative tax to the producer

 d)  producers increase their level of output

 e) all of the above


7. The deadweight loss of a tariff 

a. is not a social cost because it is transferred to both producers and government in the form of higher revenues

b.  is not a social cost because society as a whole doesn’t pay for the loss

c.  is a social cost because it takes away some consumers' surplus and promotes inefficient production

d. is a temporary social cost because the government eventually returns the revenue 

     to the citizens in the form of social goods

8. For a tariff to be considered a "good tariff," it must

a. attain a socially desirable objective with less waste to society than any other available instrument

b. provide protection to infant industries, promote defense, and generate revenue better than other alternatives

c. remove any externalities from international trade and promote competition in foreign markets

d. none of the above

5. All of the following statements are false except

a. the imposition of a tariff protects the home market from the unfair competition of goods made with cheap foreign labor

b. one reason why labor is less expensive in some foreign countries is that it is less productive

c. if foreign labor is cheap it stands to reason that the goods produced by this labor are of inferior quality

d. cheap foreign labor implies cheap foreign capital

6.   Governments use tariffs more frequently than production subsides  because:
a. it is more difficult to determine who benefits with a tariff than with a subsidy

b. it appears that only foreign producers are hurt by a tariff

c. subsidies appear to be a government give-away of taxpayers’ money

d. all of the above
e. none of the above
7. All of the following are nontariff barriers to trade except

   a) the government establishes safety standards on imported products

           b) a duty of $2 is levied on every bottle of French wine imported into the country

   c) the government buys all of its products from domestic firms

   d) the Japanese inspect every American auto​mobile shipped to Japan and reject an   

       entire shipment if one is found to be below standard

11.  Read the text attentively. Point out the essential problems touched upon. Divide the text into logical units. Suggest a plan of the text in the form of statements in English.   Render the text in  English.
   Таблица 36-6 завершает наш обзор структуры мировой торговли описанием товарной структуры торговли Соединенных Штатов, Японии и  Европы. Мы начинаем с Соединенных Штатов. Хотя эта страна является самой большой индустриальной страной, почти треть её экспорта составляют  товары, в основном продовольствие и продукция сель​ского хозяйства. Две трети экспорта США составля​ют промышленные товары, в основном продукция машиностроения.

Половину импорта США составляют сырьевые товары, большая часть которых приходится на топ​ливо. Продукция машиностроения составляет толь​ко 30% импорта США, остальное приходится на та​кие позиции, как сталь, продукция химической про​мышленности, текстиль и одежда.

   Структура торговли Японии, более типичной ин​дустриальной страны, совершенно иная. Япония им​портирует сырье, и оно составляет ¾  ее импорта, из которых 99% — это импорт нефти. А экспорти​рует Япония промышленные товары, в основном продукцию машиностроения. На экспорт автомоби​лей приходится 24% общего экспорта промышлен​ных товаров Японии. Таким образом, экономика Японии является высокоспециализированной в обла​сти экспорта автомобилей и грузовиков. В Японии экспорт и импорт составляют меньшую долю ВНП (менее 16%, см. табл. 36-6), чем в таких крупных ев​ропейских странах, как Германия и Великобритания. Удаленность Японии от стран, с которыми она тор​гует, сокращает ее долю в международной торговле из-за издержек на перевозки и коммуникации.
Таблица 36-6

Структура экспорта и импорта (в % от общего объема экспорта и импорта)


United States
Japan
Europe


exports
imports
exports
imports
exports
imports

Primary commodities
25,4
27,5
2,7
73,3
24,4
40,5

   Food 
13,5
7,0
0,8
13,9
10,7
12,4

   Fuel
4,5
15,5
0,3
43,8
8,9
19,8

Manufactures
69,9
70,2
96,3
25,4
73,9
58,1

   Road motor vehicles
9,4
16,3
23,7
0,6
9,0
6,2

Office and  communications equipment
10,9
6,8
10,6
2,3
4,7
5,3

 Textiles and clothing
1,5
5,9
3,2
3,1
5,9
6,0

1. 12.  Translate into English.

2. В 1985 г. мировая торговля достигла объема, равного примерно 2000 млрд. долл., т.е. 18% мирового ВНП. Мировая торговля быстро росла в период после вто​рой мировой войны.

3. Большая часть мировой торговли осуществляется между промышленно развитыми странами, причем имеется в виду торговля между ними самими и торговля с остальными группами стран. Эта доминирующая роль индустриальных стран отражает тот факт, что они яв​ляются самыми крупными (с точки зрения доходов) странами в мировой экономике.

4. Примерно 40% мировой торговли приходится на основные виды сырья (полезные ископаемые, продукцию сельского хозяйства, топливо), и 60% составляют промышленные товары.

5. Структура торговли в различных странах весьма разнообразна. Более бедные развивающиеся страны склонны экспортировать продукты питания и сырье, а импортировать — промышленные товары. Индустри​альные страны, например Япония, импортируют сырь​евые товары и экспортируют продукцию перерабаты​вающей промышленности, В Соединенных Штатах су​щественна доля сырьевых товаров как в импорте, так и в экспорте.      

6. Страны торгуют между собой, 
потому что они могут  покупать товары у других стран по более дешевой цене. Разница в издержках производства возникает в результате  различий в методах производства и доступности факторов производства. Кроме того, экономия от масштаба делает специализацию производства эффективной.  

7. Теория торговли Рикардо говорит, что страна будет производить те товары, в производстве которых она имеет сравнительное преимущество. Это товары, про​изводство которых в этой стране обходится относи​тельно дешевле. Страны извлекают выгоду из торгов​ли, даже если одна из них является более эффектив​ной по сравнению с другой в изготовлении всех това​ров.

8. При упрощающих предпосылках, сделанных Рикардо, страны специализируются и в производстве, и в им​порте, и в экспорте. Деление на товары, ко​торые страна импортирует и экспортирует, определя​ется в основном относительными размерами страны.

9. Страны выигрывают от торговли при существовании специализации. Фактически они используют свои ре​сурсы, воплощенные в экспортируемых товарах, чтобы производить импортируемые товары, при этом они используют меньше труда, чем если бы не было торговли. Открытая торговля приносит прибыли по крайней мере одному из торгующих партнеров и никому не наносит ущерба.

10. Обобщение теории торговли до более чем одного фак​тора производства подчеркивает значение относительного избытка факторов производства. Страна, ко​торая имеет относительно высокую капиталовоору​женность, будет экспортировать капиталоемкие това​ры и импортировать трудоемкие. Относитель​ный избыток сырья, например нефти, является другим важным фактором, объясняющим структуру мировой торговли.

11. Внутриотраслевая торговля обусловлена экономией от масштаба и тем, что потребители предпочитают раз​нообразие. За счет производства для мирового рынка у фирм снижаются производственные издержки. Потре​бители извлекают выгоду, получая возможность выбо​ра между импортируемыми и отечественными товара​ми. На внутриотраслевую торговлю приходится боль​шая доля торговли в Европе и Соединенных Штатах.
12. Мировая торговля порождает конфликты между инте​ресами потребителей и производителей. Дешевый им​порт выгоден потребителю, но наносит ущерб отечественному производителю. Субсидии экспорту выгодны для производителя, но вредят потребителю. 
13. Тариф увеличивает отечественную цену импортируе​мых товаров. Он препятствует росту потребления, но увеличивает объем отечественного производства. Импорт сокращается как в результате того, что совокупное потребление товаров падает, так и в результате того, что отечественное производство увеличивается.
14. После второй мировой войны тарифы в США и других странах были в значительной степени уменьшены и находятся теперь на самом низком уровне. Сокращение тарифов отчасти является реакцией на роковое их увеличение в 1930-х годах, которое привело к краху мировой торговли. Однако в настоящее время наблюдается быстрое расширение протекционизма 
в форме квот и «добровольного» ограничения экспорта.
SPEAKING

1. Describe how a country can both gain and lose from international trade; also, explain why trade sometimes may be a mixed blessing.

2. Explain and show graphically the effects of a tariff on a free trade equilibrium, describe the benefits and costs to society of imposing a tariff, and distinguish between the transfers and the deadweight losses which result from a tariff.

3. State  four arguments for tariff; state whether each is a best or a second –best argument and explain why.

4. Describe the optimal  tariff and explain why governments often prefer a tariff to other alternatives.

5. Explain why trade is less restricted now than it has been in the past.

6. Explain three commercial policies which governments may pursue instead of a tariff.

7. Explain why nations often specialize in the production of one good of a few goods. How is it possible for a  nation to be better off by producing only a few goods and selling abroad what is not  consumed domestically ?

8. The United States exports relatively capital-intensive goods and imports  relatively labor-intensive  goods. Explain the economic rationale for this trade pattern. Why do LDCs export goods which are relatively more labor-intensive?

9. ‘A country with uniformly low productivity can only lose by allowing foreign competition.’ Discuss this assertion in detail.

10. ‘Large countries gain less from world trade than small countries.’ True or False? Why? 

11. Making TVs has economies of scale. Is this a good argument for imposing a tariff on TV imports?

12. To preserve its national heritage, society bans exports of works of art. (a) Is this better than an export tax? (b) Who gains and who loses from the export ban? (c) Will this measure encourage young domestic artists?

13. Show why the following statements are incorrect. (a) Free trade is always the best policy. (b) Buy British and help Britain. (c) Tariffs simply transfer money from consumers to producers and the government.

